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 ՀՀ Սիրիա 

Տափաստաններ 114 35 

Ծովափնյա  - 13 

Բարեխառն ջերմ անտառներ 33 - 

Մշտադալար անտառներ - 30 

Ձնամերձ բարձրլեռնային  3 - 

Ալպիական և Մերձալպիական  27 6 

Կիսաանապատներ 34 52 

Անապատներ - 8 

Մշակվող հողատարածքներ 23 27 
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ընտանիք Պալեարկտիկա Սիրիա Հայաստան 

Nymphalidae 824 43.45 % 50 29.23 % 80 34.18 % 

Lycaenidae 501 26.42 % 54 31.57 % 88 37.6 % 

Hesperiidae 203 10.7 % 25 14.61 % 29 12.39 % 

Papilionidae 125 6.59 % 9 5.26 % 6 2.56 % 

Pieridae 233 12.28 % 33 19.29 % 31 13.24 % 

ընդհանուր 1896  171  234  
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NOUSHIG AGOP ZARIKIAN 

 

A COMPARATIVE ANALYZIS OF BUTTERLY FAUNA (LEPIDOPTERA: 

PAPILIONOIDEA AND HESPEROIDEA) OF THE REPUBLIC OF ARMENIA AND 

SYRIAN ARAB REPUBLIC 

 

SUMMARY 

Butterflies (Lepidoptera) are one of the brightest and most conspicuous groups of insects. 

Being rather available in the field surveys and popular among entomologists, they can be 

considered as suitable object for different kinds of biological researches, in particular, 

biogeographical ones. Despite of several surveys dedicated to the butterflies of Syria and 

Armenia and those, which respect to the larger regions but include data on the fauna of both 

countries, the published data are not enough for comprehensive knowledge of the fauna of both 

countries. Belonging to the Eastern Mediterranean sub-province of the Palearctic 

biogeographical region, Syria and Armenia are characterized by rather different natural 

conditions. 

The main purpose of the study is to provide a biographical comparative analysis of the 

butterflies of Armenia and Syria (Lepidoptera: Papilionoidea, Hesperioidea) to identify the 

possible ways of origin and development of the fauna of the Mediterranean biogeographical 

region. 

The study is based mainly on the analysis of our own materials, collected in all above-

mentioned physiographic divisions of Syria and Armenia. Material was collected during 

expeditions, conducted in Syria in 2009-2012, and in Armenia in 2014-2018. Identification 

were carried out using the guides of Hesselbarth et al. (1995), Tuzov et al. (1997), Bozano 

(1999-2011), etc., and by comparison with author's collections. Besides, all available literature 

and collection data were taken into account. 

Comparative analysis of the fauna of butterflies (Lepidoptera: Papilionoidea and 

Hesperoidea) were carried out. In general, 234 species of butterflies are recorded for Armenia 

and 171 for Syria. From the species above mentioned 36 are common for both Syria and 

Armenia. For estimation of the similarity of faunas studied were used the Jaccard index. The 

similarity of the fauna of Syria and Armenia according to Jaccard index is 42% for all families, 

while for the family Pieridae (62%) the most similar and for the family Lycaenidae (33%) the 

most different. According to Khndzoryan's biogeographic divisions (allocated by S.M. 

Yablokov-Khnzorian, with changes), South Palearctic species dominate in Armenia and 

accounting 39 (17%) and Eastern Mediterranean species in Syria 35 (20%) despite the fact, that 

the number of Southern Palearctic region species in Syria is respectively high 33 (19%). and 33 

(19%) species, respectively. The faunal spectrum allows us to confirm the assignment of both 

countries to the Mediterranean region and the East-Mediterranean sub-region of the Palaearctic. 

In addition, we are not confirming A.L. Tahtadzhyan’s (1986) reference assignment of Armenia 

to the circumboreal region. The endemism is not high in both countries, 2% in Armenia and 6% 

in Syria. In another hand, the endemics of the wider regions are more numerous, in Armenia 
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represented by the Caucasus endemics (including Transcaucasia) 4%, and in Syria by the 

Levant endemics 8%. 

The butterfly species Kirinia roxelana, Melanargia grumi and Zerynthia caucasica are 

recorded for the first time for Armenia, and Erynnis tages, Pyrgus serratulae, Pieris bryoniae, 

Pieris ergane, Pieris krueperi, Pieris mannii and Pontia chloridice for the first time for Syria. 

In the work the results of the study of the altitudinal distribution of butterflies in both 

countries based on examples of Aragats mount in Armenia and Al-Lazzab high altitude area in 

Syria. The results recorded in the present study does not agree with previous studies that the 

insect communities at high altitudes are characterized by few species and a greater abundance of 

individuals (Mani 1968). In our study, no significant correlations have been found between 

species richness, abundance or diversity, and altitude. However, the reverse correlation between 

altitude and evenness is significant (Pearson coefficient is in Al-Lazzab r= -0.69, P= 0.05, and 

in Aragats r=-0.865, P= 0.01). 

The results of the work can be taken into account during updating the Red Book of Armenia 

and to create Red Book of Syria. Therefore, have been proposed 9 species for Red Book of 

Armenia and 14 for Red Book of Syria. 
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Зарикян Нушик Акоповна 

Сравнительный анализ фауны дневных чешуекрылых (Lepidoptera: Papilionoidea 

и Hesperioidea) Республики Армения и Сирийской Арабской Республики 

РЕЗЮМЕ 

Дневные бабочки (Lepidoptera: Papilionoidea и Hesperioidea) – одна из самых ярких и 

заметных групп насекомых. Будучи довольно доступными в полевых исследованиях и 

популярными среди энтомологов, они могут рассматриваться как подходящий объект для 

различных видов биологических исследований, в частности, биогеографических. 

Несмотря на ряд исследований, посвященных бабочкам Сирии и Армении, и наличие 

данных о фауне двух стран, в работах, посвященных более крупным регионам, 

опубликованных сведений недостаточно для ее всестороннего изучения. Принадлежа к 

Восточно-Средиземноморскому субрегиону Палеарктического биогеографического 

региона, Сирия и Армения характеризуются довольно разными природными условиями. 

Основной целью исследования является сравнительный биографический анализ 

дневных бабочек Армении и Сирии для определения возможных путей возникновения и 

развития фауны Средиземноморского биогеографического региона. 

Исследование основано главным образом на анализе собственных материалов, 

собранных во всех физиографических подразделениях Сирии и Армении. Материал был 

собран в ходе экспедиций, проведенных в Сирии в 2009-2012 гг. и в Армении в 2014-2018 

гг. Определение проводили с использованием руководств Hesselbarth et al. (1995), Tuzov 

et al. (1997), Bozano (1999-2011) и т. д. и путем сравнения с коллекционными 

материалами, включая коллекции Нaучного центра зоологии и гидроэкологии НАН РА. 

Кроме того, были учтены все имеющиеся данные литературы. 

Проведен сравнительный анализ фауны дневных бабочек двух стран. В целом для 

Армении зарегистрировано 234 вида бабочек, для Сирии – 171 вид. Из 

вышеперечисленных видов 36 распространены как в Сирии, так и в Армении. Сходство 

фауны Сирии и Армении согласно Жаккару в среднем для всех семейств составляет 42 %, 

при этом наиболее сходна фауна семейства Pieridae (62 %), тогда как фауна семейства 

Lycaenidae наиболее различна ( 33 %). 

По типам ареалов (выделенных согласно С.М. Яблокову-Хнзоряну, с изменениями) в 

Армении и Сирии преобладают Южнопалеарктические и Восточносредиземноморские 

виды, в Армении составляя 39 (17 %) и 35 (16 %) видов, а в Сирии – 35 (20 %) и 33 (19 %) 

вида, соответственно. Фаунистический спектр в целом позволяет подтвердить отнесение 

обеих стран к Средиземноморской области и Восточносредиземноморской подобласти 

Палеарктики. Не подтверждается отнесение А.Л. Тахтаджяном (1986) Армении к 

Циркумбореальной области. Уровень эндемизма не высок, составляя в Армении 2 %, а 

Сирии – 6 % фауны. Несколько многочисленнее эндемики более обширных регионов, в 

Армении это эндемики Кавказа (включая Закавказье) – 4%, а в Сирии – эндемики 

Леванта – 8 %. 

Впервые для Армении зарегистрировано 3 вида бабочек: Kirinia roxelana,  Melanargia 

grumi и Zerynthia caucasica, а для Сирии 7 видов: Erynnis tages, Pyrgus serratulae, Pieris 

bryoniae, Pieris ergane, Pieris krueperi, Pieris mannii и Pontia chloridice.  
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В работе прнедставлены также результаты изучения высотного распределения бабочек 

(в Армении на примере горы Арагац, а в Сирии – высотной зоны Аль-Лаззаб). 

Результаты, полученные в этих исследованиях, не согласуются с данными литературы, 

согласно которым сообщества насекомых на больших высотах характеризуются малым 

количеством видов и высокой численностью (Mani, 1968). В наших исследованиях 

показано, что в высотном распределении бабочек в резервате Ал-Лаззаб и на г. Арагац 

положительных корреляций между высотой, видовым богатством и видовым 

разнообразием не выявлено.  Однако выявлено обратное соотношение между высотой и 

выравненностью фауны (коэффициент Pearson’а составляет на Арагаце r = - 0.865,  P = 

0.01 и в Аль-Лаззабе r = - 0.69, P = 0.05). 

Результаты работы могут быть учтены при обновлении  Красной Книги Армении и при 

создании Красной книги Сирии.  Для включения в Красную книгу Армении предлагается  

9, а в Красную книгу Сирии – 14 видов. 


